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We have left the basic formula untouched but we have 
taken the lead from Mr. Johnston who suggested that 
instead of taking the Newfoundland figures on the average 
constituency size, which was th largest in the Maritimes, 
we added them together, including Prince Edward Island— 
Mr. Johnston said yesterday he did not really think he 
needed Prince Edward Island but we threw it in anyway— 
and that gave us the quotient of 66,196. Then following the 
proposition we divided the populations of Alberta and 
British Columbia by that, which gave us a figure of 24.6 for 
Alberta and 33 for British Columbia. We then took step 3, 
substracted from 22.6 Alberta seat total after the census 
and from 33 British Columbia seat total for 1961 which 
gave us 5.6 for Alberta and 10 for British Columbia.

Again following the existing formula we divided the 
resulting number by two which gave us 2.8 for Alberta and 
five for British Columbia. We added those numbers, which 
gave us 21.8 for Alberta, 28 for British Columbia, and 
dropping the fractions that gives us 21 seats in Alberta, 28 
in British Columbia.

You will note the average constituency size drops down 
to 77,518 for Alberta and drops down to 78,022 for British 
Columbia. This, I think, does what both Mr. Andre and Mr. 
Johnston wish to accomplish in that it does create a sig
nificant difference and it does deal with the relative posi
tions of the provinces.

Now as I say, I await your comments with bated breath.
The Chairman: I will go first to a member who has not 

yet spoken and who in the ordinary round of discussion 
would have had an opportunity to speak last night, and 
that is Mr. Pearsall.

Mr. Pearsall: Thank you, Mr. Chairman. I find the pro
posals put forward here by Mr. Andre and by Mr. John
ston, and now the latest one here, of quite considerable 
interest. As this is my first opportunity for speaking in this 
Committee, I can recall that at the completion of the 1972 
election I spoke with the Chief Electoral Officer; at that 
time I was serving as the returning officer for the riding of 
Coast Chilcotin. In conversations at that time with him I 
was advocating considerable changes and proposals that I 
felt would be quite suitable. Strangely enough, if I may 
say, Mr. Andre and Mr. Johnston, although they did not 
know me then, practically hit it right on the head with the 
suggestions I was making in 1972. The one area, though, 
that I found most disturbing, and it followed me into this 
time around as a candidate, was this matter of the constit
uency population.

Frankly, from having the experience of being a return
ing officer and now as a candidate through an election, we 
are dealing in an area there of a particular rural nature. I 
am sure that Mr. Johnston knows—and perhaps Mr. Andre 
as I know that you have a crazy riding and I know some of 
your others have as well—a real problem in rural ridings is 
the formation of a small enough contituency and yet at the 
same time not leaving out too many people.
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I do not want to take up too much time, Mr. Chairman, 

but one of the things that I have been holding out for since 
coming on this Committee is that I have always felt that 
British Columbia should not be considered to be a medium

[Interpretation]

Nous avons laissé la formule initiale inchangée mais 
nous avons accepté la suggestion de M. Johnston voulant 
que nous prenions les chiffres pour toutes les provinces 
maritimes, y compris l’île du Prince-Edouard et M. Johns
ton avait indiqué qu'il ne tenait pas à ce que l’île du 
Prince-Édouard soit comprise, mais nous en avons tenu 
compte de toute façon, au lieu de prendre seulement Terre- 
Neuve comme base, ce qui nous a donné un quotient de 
66,196. Nous avons ensuite divisé les populations de l’Al
berta et de la Colombie-Britannique par ce chiffre, ce qui 
nous a donné 24.6 pour l’Alberta et 33 pour la Colombie- 
Britannique. Puis nous avons soustrait le total de 22.6 du 
siège pour l’Alberta, après le recensement et du total de 33 
des sièges pour la Colombie-Britannique en 1961, ce qui 
nous a donné 5.6 pour l'Alberta et 10 pour la 
Colombie-Britannique.

Nous avons utilisé la formule usuelle et divisé les totaux 
par deux, ce qui nous donne 2.8 pour l’Alberta et cinq pour 
la Colombie-Britannique. Nous avons additionné les chif
fres et obtenu 21.8 pour l’Alberta et 28 pour la Colombie- 
Britannique, c’est-à-dire, sans les fractions, 21 pour l’Al
berta et 28 pour la Colombie-Britannique.

Vous remarquerez que la circonscription moyenne est 
portée à 77,518 pour l’Alberta et 78,022 pour la Colombie- 
Britannique. Ainsi, on tient compte des suggestions de 
MM. Andre et Johnston en ce sens que la différence n’est 
pas énorme et qu’elle tient compte de la position relative 
des provinces.

J’attends vos commentaires.
Le président: Je cède la parole à un député qui n’a pas 

encore parlé et qui normalement aurait du avoir l’occasion 
d’intervenir hier soir, M. Pearsall.

M. Pearsall: Je vous remercie, monsieur le président. Je 
trouve les propositions de MM. Andre et Johnston, de 
même que celles qui sont faites ce soir, très intéressantes. 
C’est la première fois que j’ai l’occasion de prendre la 
parole en comité. Je me souviens qu’après les élections de 
1972, j’ai pu parler au directeur général des élections, 
j’avais alors agi en tant que président d’élections pour la 
circonscription de Coast Chilcotin. Je vais alors demander 
certains changements que je considérais comme souhaita
bles. Je m’aperçois aujourd’hui que MM. André et Johns
ton, même s’ils n’avaient pas entendu parler de moi à 
l’époque, font les mêmes suggestions que je faisais en 1972. 
Il y a quand même un sujet qui me préoccupe fort, mainte
nant que je suis candidat, et c’est celui de la population des 
circonscriptions.

Faisant appel à mon expérience en tant que président 
d’élections et en tant que candidat, je pense que nous 
parlons ici d’une question qui est strictement rurale. Je 
suis sûr que MM. Johnston et Andre connaissent très bien 
le problème, savent que la situation peut devenir difficile à 
certains moments en ce sens qu’une circonscription peut 
être petite mais doit éviter de laisser en plan certaine 
population.

Je ne veux pas prendre trop de temps, monsieur le 
président, mais je tiens à dire que j’ai toujours considéré 
au sein de ce Comité que la Colombie-Britannique ne 
devait pas être envisagée comme une province moyenne ou


